



---

# Language policy and planning: From theory to practice

---

MICHELE GAZZOLA, FRANÇOIS GRIN, LINDA CARDINAL and  
KATHLEEN HEUGH

WORKING PAPER No. 23-2

REAL

Research group “Economics, policy analysis, and language”



# Language policy and planning: From theory to practice

MICHELE GAZZOLA\*, FRANÇOIS GRIN†, LINDA CARDINAL‡ and  
KATHLEEN HEUGH§

## Abstract

This paper is the introduction to the Routledge Handbook of Language Policy and Planning (forthcoming). The handbook approaches language policy and planning (LPP) from an innovative and interdisciplinary angle focusing on language policy as a form of public policy. It is designed for readers that include not only scholars from a wide range of disciplines spanning the social sciences and humanities, but also practitioners and concerned citizens. We begin by locating language policy and planning first and foremost as a responsibility of governments (at the national, regional or local level) and relevant bodies across all areas of public policy. We then discuss how language policy and planning takes form using a five-stage public policy cycle adapted from public policy studies. The characteristics of the LPP approach discussed in this volume, particularly its theoretical framing and interpretation as well as translation into practice, contribute to its distinctiveness from most other published works in the field.

---

\*Ulster University, REAL – Research group “Economics, policy analysis, and language”  
Email: [m.gazzola@ulster.ac.uk](mailto:m.gazzola@ulster.ac.uk)

†University of Geneva, REAL – Research group “Economics, policy analysis, and language”  
Email: [Francois.Grin@unige.ch](mailto:Francois.Grin@unige.ch)

‡Université de l’Ontario français / University of Ottawa  
Email: [Linda.Cardinal@uottawa.ca](mailto:Linda.Cardinal@uottawa.ca)

§University of South Australia  
Email: [Kathleen.Heugh@unisa.edu.au](mailto:Kathleen.Heugh@unisa.edu.au)

### Résumé

Cet article constitue l'introduction du *Routledge Handbook of Language Policy and Planning* (À paraître). Ce manuel aborde la politique et l'aménagement linguistiques sous un angle novateur et interdisciplinaire, en se concentrant sur la politique linguistique en tant que forme de politique publique. Il s'adresse à des lecteurs qui comprennent non seulement des chercheurs issus d'un large éventail de disciplines des sciences sociales et humaines, mais aussi des praticiens et des citoyens concernés. Nous commençons par situer la politique et l'aménagement linguistiques avant tout comme une responsabilité des gouvernements (au niveau national, régional ou local) et des organismes concernés dans tous les domaines de la politique publique. Nous examinons ensuite comment la politique et la planification linguistiques prennent forme à l'aide d'un cycle de politique publique en cinq étapes, adapté des études sur les politiques publiques. Les caractéristiques de l'approche de la politique linguistique discutée dans ce volume, notamment son cadrage et son interprétation théoriques ainsi que sa mise en pratique, contribuent à la distinguer de la plupart des autres travaux publiés dans le domaine.

This essay has been published as:

GAZZOLA, Michele, François GRIN, Linda CARDINAL, & Kathleen HEUGH (2024). "Language policy and planning: From theory to practice". In: *The Routledge handbook of language policy and planning*. Edited by Michele GAZZOLA, François GRIN, Linda CARDINAL, & Kathleen HEUGH. Abingdon: Routledge. Chapter 1: 1–33. ISBN: 978-1138328198.